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El títol de deu
viatges perdrà el
30% de descompte
i tornarà a costar
11,35 euros

El Departament
manté que la
sentència no suposa
més castellà en cap
nova aula catalana

Educació
estudia fer
recurs contra
el TSJC

L’ATM no
bonificarà la
T-Casual, la
més utilitzadaNacional

Un cotxe cremat de cap
per avall i un escampall de
brossa en diferents estats
de descomposició són la
porta d’entrada a un niu de
metralladores del front del
Segre al barri lleidatà de la
Bordeta, construït per
controlar la carretera que
uneix la ciutat amb Artesa
de Lleida, amb una trinxe-
ra que el protegia, avui des-
apareguda. Es tracta de la
casamata més grossa loca-
litzada dins del terme mu-
nicipal de la capital de Po-
nent, però és impossible
accedir a l’interior. La bar-
dissa i la brutícia colguen a
parts iguals l’indret, que
costa de trobar fins i tot a
Joan Ramon Segura,
membre del grup de recer-
ca de memòria històrica
del Centre Excursionista
de Lleida (CEL), convertit
en censor d’una vuitante-
na de vestigis de la Guerra
Civil espanyola només al
terme municipal lleidatà.

Acompanyat de Maria
Lluïsa Huguet, amb qui el
2005 va firmar el pioner lli-
bre Itineraris pel front del
Segre (Pagès Editors),
constaten in situ la degra-
dació de les construccions
de la línia defensiva repu-
blicana. En un altre punt,
encaixonat entre les vies
de tren de la línia de Pica-
moixons, les del TAV, una
carretera i una línia d’alta
tensió, apareix, salvada
per algun miracle, la llosa
de formigó de la coberta
d’un altre niu de metralla-
dores, el de Grealó, al cos-
tat d’un camp sembrat de
blat que tot just treu el cap.
Des d’allà es té una pers-
pectiva diàfana de la Seu

Vella, quan la boira ho per-
met.

Molt a prop, però molt
lluny, perquè s’ha de fer
una gimcana de giragon-
ses per arribar-hi, queden
també les restes de dos
nius de metralladores i un
petit refugi al tossal de la
serra de Puigdevall, on hi
havia disposada la segona
línia de defensa del front.
El rastre deixat per bicicle-
tes i motocicletes per les

antigues trinxeres és més
evident que les mateixes
trinxeres, desdibuixades
per la vegetació i els solcs
dels vehicles de dues ro-
des. Tanmateix, es veu cla-
rament l’entramat defen-
siu, on les tropes republi-
canes van resistir durant
nou mesos fins que van
evacuar la zona a principis

de gener del 1939 per no
quedar embossades, ja que
l’exèrcit sollevat havia
trencat el front més avall,
a Seròs, a final d’any, i
l’ofensiva avançava també
més amunt, a Balaguer.

“L’estat de conservació
és deplorable, no té cap
més adjectiu. El més greu
és que la gent de casa nos-
tra no sabem ni el que hi
ha. La gent hi tira brossa...
Com a mínim s’haurien
d’identificar els elements.
És una llàstima que esti-
guin tan oblidats”, lamen-
ta Segura.

Els dos nius de la Borde-
ta i la zona de trinxeres de
Puigdevall són tres dels es-
pais que la regidoria d’Ur-
banisme de la Paeria ha
llistat perquè siguin cata-
logats com a Bé Cultural
d’Interès Local, un tràmit
que està en mans de la Ge-
neralitat i que posterior-
ment passarà pel ple mu-
nicipal. El consistori ja ha
fet arribar la seva llista al
govern. Segons ha pogut
saber El Punt Avui, hi
consten vint-i-set espais
(sis nius de metralladores,
els búnquers de la Moradi-
lla i del Mas de la Mari Pau,
els refugis de la Bordeta i
de la Seu Vella, els antiae-
ris del Baluard del Rei, de
la Punta de Diamant i del
baluard de la Reina, la pa-
ret d’afusellament i el mo-
nument als afusellats, la
fossa de les víctimes del
bombardeig, la fossa mili-
tar i la de víctimes de la re-
pressió, el monument a les
onze víctimes de l’Albagès,
el de les víctimes dels
camps de concentració na-
zis i les del bombardeig del
Liceu, entre d’altres).
“Moltes ciutats voldrien
tenir el patrimoni que te-

nim nosaltres i en canvi a
Lleida no sabem treure
partit del potencial que te-
nim allí”, observa Segura.

Una resolució aprovada
a instàncies del PSC a la
comissió de Justícia del
Parlament l’octubre pas-
sat va instar el govern a
conservar, consolidar i se-
nyalitzar les posicions de-
fensives de la batalla del
Segre a la Bordeta i Puig-
devall i estudiar-ne la inte-
gració a la Xarxa d’Espais
de Memòria Democràtica,

a més de valorar-ne la re-
cuperació amb una inter-
venció arqueològica i una
posterior museïtzació.

“Hi ha risc de degrada-
ció, per les antigues trin-
xeres passen motos de
cros”, denunciava alesho-
res el diputat socialista
Ferran Pedret.

Responsables del Me-
morial Democràtic, el tèc-
nic de memòria de la Pae-
ria i membres del CEL van
visitar aquest mes tres
búnquers i la línia de trin-

xeres. A partir d’aquí el
tècnic del Memorial elabo-
rarà un informe per valo-
rar l’estat dels vestigis i les
opcions d’intervenció que
es poden fer. Fonts del Me-
morial asseguren que són
conscients de la situació
actual que hi ha a la zona
de la Bordeta i Puigdevall i
tenen “tant l’interès com
el compromís de vetllar pel
manteniment i la dignifi-
cació d’aquest espai”, un
treball conjunt entre la Ge-
neralitat i la Paeria.

DEGRADACIÓ · La brutícia, el pas del temps i el vandalisme
esborren trinxeres i malmeten vestigis de la Guerra Civil a la línia
de defensa republicana CLAM · Entitats memorialistes de Lleida
reclamen una actuació urgent i integral amb visió de conjunt

L’oblit trenca el fro
Emili Bella
LLEIDA

“Moltes ciutats
voldrien tenir el
patrimoni que tenim
a Lleida i en canvi no
sabem treure’n partit”
Joan Ramon Segura
GRUP DE RECERCA DE MEMÒRIA DEL
CENTRE EXCURSIONISTA DE LLEIDA

“Al front del Segre s’hi
fan bolets. Falta una
visió global, integral,
de tot el conjunt”

Jezabel Pizarro
RESPONSABLE DEL CENTRE
D’INTERPRETACIÓ ERMENGOL PIRÓ

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les frases

Segura i Huguet, al niu
de metralladores de
Grealó. Al costat, el niu de
la Bordeta i una foto d’una
trinxera de Puigdevall de
l’exposició ‘Gener de 1939’
de la UdL ■ E. B.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —
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La Paeria ha enviat
al govern una llista
de vint-i-set
espais a protegir
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Arnaldo i el TC de la
“brigada precrim”

L’APUNT Spielberg el 2002. El pitjor de tot, però, és que Dick
no ha vist l’Espanya del 2022: en aquesta pel·lícula
el Tribunal Constitucional caducat té un magistrat
precognitiu, Enrique Arnaldo, que justifica l’assalt a
les Corts i vetar-hi debats perquè no són una “zona
immune al control de constitucionalitat”. La realitat
és imbatible quan rivalitza amb la ficció.David Portabella

L’escriptor Philip K. Dick va publicar el 1956 a la revista
Fantastic Universe el relat L’informe de la minoria
(The minority report), en què la societat del 2054 té
tres mutants precognitius (“precogs”) connectats a
una màquina que anticipen delictes i així la “brigada
precrim” actua abans que es cometin. Dick va morir el
1982 i no va veure el relat portat al cinema per Steven

Però no es tracta només
de Lleida capital. A Alba-
tàrrec hi ha sis nius de me-
tralladores i dos trams de
trinxeres. A Alcoletge es-
tan recuperant les restes
que hi ha al tossal de la No-
ra amb una subvenció de la
Diputació de Lleida. A Vila-
nova de la Barca, que va
ser fortament bombarde-
jada, conserven un tanc
T26 que es va trobar al
fons del riu. “No fa gaire
hem descobert un refugi
antiaeri immens amb 300
metres de galeria a l’aerò-
drom d’Alfés”, explica Se-
gura. Qualsevol poble dels
300 quilòmetres de línia
del front té molts vestigis.
No en va és la més gran de
Catalunya en fortifica-
cions bèl·liques.

Actuacions inconnexes
El Servei d’Història, Docu-
mentació i Patrimoni de la
Universitat de Lleida
(UdL) va inventariar el
2018 restes en tota la de-
marcació, tot i que caldria
una actualització amb les
noves troballes. En bona
part, la conservació depèn
de la voluntat de cada mu-
nicipi, d’ajuntaments amb
pocs recursos, de grups de
recerca, d’aficionats a la
història, d’excursionistes i
de veïns amb sensibilitat
pels fets de la guerra, al
marge de la tasca del Me-
morial Democràtic. S’han
fet intervencions reeixi-
des, com per exemple al
tossal del Merengue, a Ca-
marasa, o a la ruta de Ro-
bert Capa, a Aitona, per po-
sar-ne dos exemples. Tan-
mateix, “els vestigis, però
també les actuacions estan
fragmentades. Caldria una
visió que permetés fer una
narració àmplia de tot el
front”, observa Huguet,
que és historiadora.

“Al front del Segre es fan
bolets. Falta una visió glo-
bal, integral de tot el con-
junt. El problema és que
cadascú durant molts anys
ha anat fent el que ha po-
gut, però no hi ha cap coor-
dinació”, denuncia la his-
toriadora i arqueòloga res-
ponsable del Centre d’In-
terpretació del Patrimoni
de la Guerra Civil Ermen-
gol Piró d’Alcoletge, tècni-
ca de cultura i turisme de
l’Ajuntament, Jezabel Pi-
zarro. En alguns casos,

amb bona voluntat s’han
excavat trinxeres però
s’han fet barbaritats des
del punt de vista arqueolò-
gic. “Al front del Segre hi
ha molts grups, acadè-
mics, aficionats, i cadascú
fa el que pot i el que vol. Fal-
ta la cohesió que hi ha a les
Terres de l’Ebre. Estem
parlant d’un espai que és
molt gran, però que neces-
sita una certa coordinació i
que es posin prioritats. I,
sobretot, que estigui re-
glat, que no sigui que jo i els
meus amics avui anem a
buidar una trinxera per-
què quedi bonica. Tot i que
gràcies a aquesta gent pot-
ser també s’ha conservat
part del patrimoni”, refle-
xiona Pizarro. “La gent no
recorda que aquí van morir
més soldats que a l’Ebre,
perquè van ser nou me-
sos”, hi afegeix.

De vegades és clau la in-
tervenció d’un pagès que
ha tingut cura de no mal-
metre el que queda d’una
construcció bèl·lica al seu
camp. No solament el pas
del temps, les inclemèn-
cies meteorològiques, el
desconeixement o la impe-
rícia d’aficionats han mal-
mès espais de memòria.
També es donen episodis
de vandalisme, com ara al
tossal de la Moradilla, en-
tre Lleida i els Alamús. Allà
hi ha una torre de comuni-
cacions que formava part
de la xarxa de telegrafia òp-
tica que es va fortificar
amb búnquers i trinxeres,
amb una antiga antena de
transmissions utilitzada
pel comitè republicà que
s’hi va instal·lar. Cau a
trossos. S’hi observen pin-
tades, grafits i plaques de
l’època de la guerra mig ar-
rencades.

Per intentar contribuir
a revertir la descoordina-
ció, diverses entitats me-
morialistes de la demarca-
ció, entre les quals hi ha el
Centre d’Estudis Comar-
cals del Segrià, s’han re-
unit aquest any en dues
ocasions a Alcoletge i a Ba-
laguer. L’objectiu és donar
valor a un patrimoni que
no és només dels munici-
pis per on travessava l’an-
tic front, sinó col·lectiu, i
fer, en paraules de Segura,
que el front del Segre deixi
d’estar “més que obli-
dat”. ■

ont del Segre

Amb la quantitat de vestigis
de la contesa que romanen a
la capital de Ponent, la Plata-
forma Lleida 1936, formada
per tots els grups memoria-
lístics de la ciutat, reclama la
creació d’un centre d’inter-
pretació de la Guerra Civil i la
postguerra. Justament, de-
mà es votarà al ple municipal
una moció que han impulsat
perquè s’hi posi fil a l’agulla.

Per no entrar en polèmiques
no proposen cap espai con-
cret on instal·lar-hi la muse-
ïtzació, però suggereixen que
el 2026, a tot estirar, seria un
bon any per inaugurar-lo, co-
incidint amb el 90è aniversari
de l’inici de la Guerra Civil.

No ho plantegen en cap
cas com una competència al
centre d’interpretació exis-
tent des del 2014 al veí Alco-

letge. “Ara mateix l’únic cen-
tre d’interpretació que hi ha
és el nostre, a vuit quilòme-
tres de Lleida. Si ja tens un
edifici, implementa aquest
edifici amb més informació,
que sigui l’epicentre i des
d’aquí la gent pugui anar a
Camarasa, a Tremp o on si-
gui. Si hi ha una infraestruc-
tura aquí, potencia-la”, recla-
ma la responsable de l’espai,

Jezabel Pizarro.
L’octubre passat, el PSC

va portar a la comissió de
Justícia del Parlament una
resolució que va aprovar que
s’estudiï convertir el centre
d’Alcoletge en “un punt d’inici
de qualsevol visita als espais
del front del Segre, entre Llei-
da i Balaguer, en un centre
d’interpretació de referència
del front del Segre”.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Alcoletge reivindica el seu centre d’interpretació de la Guerra Civil



El PSC va enviar ahir una
proposta formal al govern
sobre el pressupost i espe-
ra poder tancar un acord
“les primeres setmanes de
l’any”. En un document de
26 pàgines, els socialistes
plantegen augmentar en
691 milions d’euros el sos-
tre de despesa, que ara per
ara ERC fixa en 33.113
milions. “Volem rescatar
Catalunya, però no el pre-
sident Pere Aragonès. Es-
perem que sigui responsa-
ble i s’avingui a acceptar
les nostres propostes”, va
reptar-lo la portaveu del
grup parlamentari del
PSC, Alícia Romero.

Els socialistes preveuen
reprendre les converses
amb el govern la setmana
vinent. Fonts de l’executiu
no observen “cap canvi re-
llevant” en les últimes ho-
res pel que fa a la negocia-
ció amb el PSC, uns con-
tactes que vol continuar
mantenint en la “discre-
ció”, igual que amb l’altre
soci potencial dels comp-
tes, Junts per Catalunya.
Almenys un dels dos par-
tits és essencial per tirar
endavant els comptes, que
ja disposen del suport d’En
Comú Podem. L’executiu
insisteix que tant el PSC
com Junts tenen sobre la
taula una “proposta
d’acord definitiu” i ara no-
més és qüestió de voluntat

política. El Parlament ha
habilitat la setmana del 9
de gener per tal que el
pressupost es pugui co-
mençar a tramitar.

En qualsevol cas, la pro-
posta socialista inclou
“desbloquejar” projectes
com el Hard Rock, l’am-
pliació de l’aeroport del

Prat o el Quart Cinturó i
planteja un augment de
fins a 200 milions d’euros
de la partida per a reindus-
trialització, així com dedi-
car 180 milions a “l’accele-
ració de la instal·lació de
fonts de producció d’ener-
gia renovable per a l’auto-
consum domèstic” i indus-

trial. “Aquest és un dels as-
pectes que més ens distan-
cia d’ERC”, va observar
Romero.

En concret, pel que fa a
la B-40, reclamen “sub-
scriure en el termini de
dos mesos” el conveni amb
el govern espanyol per as-
sumir la gestió i execució
del projecte de la ronda
Nord de Sabadell i Terras-
sa. I sobre l’aeroport,
“abordar al llarg del pri-
mer semestre del 2023”
l’ampliació i no tramitar
mesures que puguin con-
dicionar el projecte.

“No ens adherirem als
seus pressupostos”, va ad-
vertir la portaveu socialis-
ta, que reivindica el pes
dels 33 diputats del PSC,
els mateixos de què dispo-
sa ERC. També va criticar
l’“actitud conservadora”
dels republicans en l’ela-
boració dels comptes, uns
números que va començar
a treballar l’anterior con-
seller d’Economia i Hisen-
da, Jaume Giró (Junts).

El PSC també demana
elevar la partida dedicada
a Salut en 1.200 milions
d’euros, dedicar fins al
24% a l’atenció primària i
100 milions per reduir llis-
tes d’espera, a més de
crear 2.000 noves places
en residències. Altres pro-
postes són la suspensió del
creixement de les delega-
cions a l’exterior o que el
Centre d’Estudis d’Opinió
passi a dependre del Parla-
ment i no del Departa-
ment de la Presidència. ■

Redacció
BARCELONA

a Els socialistes fan arribar a l’executiu un document de 26 pàgines que inclou un augment de gairebé
700 milions del sostre de despesa a El govern no observa canvis rellevants en la negociació dels comptes

El PSC colla ERC públicament
pel suport al pressupost

La portaveu del PSC al Parlament, Alícia Romero ■ ACN
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Els ciutadans ja poden
presentar demandes, per
reclamar diners, i escrits
en línia sense necessitat
de desplaçar-se als jutjats.
El Departament de Justí-
cia, Drets i Memòria va in-
formar ahir que el sistema
ja s’aplica des del mes de
novembre a través de la
Seu Judicial Electrònica
de Catalunya. Es poden
aportar demandes als ju-
dicis monitoris –quan es

tracta de presentar recla-
macions econòmiques i es
disposa d’un document
que ho acredita– i als judi-
cis verbals –quan la quan-

tia reclamada és igual o
menor a 2.000 euros. Pel
que fa al escrits, es podrà
fer en el procediment en
què el ciutadà consti com a
part i sempre que no hi ha-
gi advocat o procurador.
Els escrits poden ser
d’oposició, de finalització
del procediment o d’apor-
tació de proves, entre d’al-
tres.

D’altra banda, el Depar-
tament té previst que al
març de 2023 el ciutadà
pugui rebre les notifica-
cions judicials relaciona-
des amb les demandes i els
escrits que hagi tramitat i,
a l’abril, consultar l’estat
de tramitació de l’expe-
dient d’assistència jurídi-
ca gratuïta. ■

Redacció
BARCELONA

a El nou servei
s’aplica des de la Seu
Judicial Electrònica de
Catalunya

Els jutjats ja poden
rebre demandes en línia

Imatge d’arxiu de la secció
administrativa dels jutjats de
Reus. ■ ACN
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Bonificar els 20 cèntims
per litre de combustible
entre l’1 d’abril i el 31 de
desembre ha regalat a les
autoritats una experièn-
cia que guiarà la vigilància
ara en la rebaixa de l’IVA
sobre el preu dels aliments
bàsics, però el zel anirà
més enllà. L’èxit del tercer
gran pla de xoc per l’alça
dels preus dependrà del
fet que les distribuïdores
repercuteixin l’eliminació
de l’IVA en el pa i la llet –a
més dels ous, les fruites i
verdures, els llegums, els
tubercles i els cereals i el
formatge– i el nou tipus
del 5% en oli i pasta, i, per
vigilar que és així, un siste-
ma de seguiment de preus
se sumarà al zel de la Co-
missió de Mercats i de la
Competència (CNMC).
“La CNMC tindrà una indi-
cació molt clara de vigilar-
ho i hi haurà sancions si no
es compleix”, avisa la vice-
presidenta Nadia Calviño.

El prolix decret –de 125
pàgines– amb els punts
del pla de xoc va ser publi-
cat ahir al BOE, i el seu ar-
ticle 73.2 deixa clar que la
vigilància de preus serà
una obsessió de La Mon-
cloa: “La reducció del tipus
impositiu beneficiarà ín-
tegrament el consumidor
[...] sense que l’import de
la reducció pugui dedicar-

se totalment o parcial-
ment al marge de benefici
empresarial.” Com ja deta-
llava ahir aquest diari i es
confirma al BOE, la vigèn-
cia de l’eliminació (del 4%
al 0 en aliments bàsics) i la
rebaixa del 10% al 5% (en
oli i pasta) de l’IVA són de
sis mesos des de l’1 de ge-
ner del 2023 però amb

trampa: durarà a priori
fins al 30 de juny però aca-
barà abans si la inflació
subjacent (exclou els ali-
ments frescos i l’energia)
baixa del 5,5%. Ara aquest
IPC subjacent és del 6,3%,
així que no és rar que pu-
gui caure per sota del 5,5%
aviat i aleshores el dia 1 del
mes següent l’IVA torna-
ria als tipus habituals del
4% i del 10%. “Serà fins al
juny, tret que la inflació
baixi més ràpid del que es-
tem preveient, així que si
al març o l’abril la subja-
cent ja està per sota del
5,5%, ja no hi seria al maig
i al juny”, va aclarir ahir
Calviño després que el pre-
sident Pedro Sánchez si-
lenciés aquest detall di-

marts en la seva compa-
reixença a La Moncloa.

Refer 5.000 referències
El representant de les ca-
denes i president d’ACES
(representa Alcampo,
Carrefour, Eroski i Super-
cor), Aurelio del Pino, va
detallar ahir a Efe que el
sector treballa a tot gas
per canviar els preus d’en-
tre 3.000 i 5.000 referèn-
cies en només tres dies. En
el cas d’una dotzena d’ous
de marca blanca que costi
2,39 euros, l’estalvi serà de
10 cèntims, i un litre de llet
de 0,94 euros passarà a
costar-ne 0,90. Si bé Alber-
to Núñez Feijóo (PP) es va
vantar que Sánchez li co-
pia la recepta i va exigir
que carn, peix i conserves
entrin també en la rebaixa
d’IVA, la presidenta de Ma-
drid, Isabel Díaz Ayuso, va
etzibar: “Això ho fan els
que no saben governar i vo-
len comprar vots per 5 eu-
ros al mes. Al Madrid castís
el que fa Sánchez ho ano-
menem engañabobos.”

Formulari senzill
Pel que fa al nou xec de 200
euros de pagament únic
per a llars amb aturats, as-
salariats o autònoms amb
ingressos per sota de
27.000 euros i un patrimo-
ni inferior a 75.000 euros,
els sol·licitants hauran de
clicar al web de l’Agència
Tributària i emplenar un
formulari “senzill” –se-
gons la ministra María Je-
sús Montero (Hisenda)–
amb les dades personals i
el compte bancari per a la
transferència. El xec no-
més podrà ser sol·licitat
durant els 45 dies que van
del 15 de febrer al 31 de
març, i La Moncloa espera
no repetir teranyines bu-
rocràtiques com la del pri-
mer xec o l’ingrés mínim
vital. ■

Competència vigilarà que la
rebaixa de l’IVA vagi al preu

David Portabella
MADRID

a Un sistema de seguiment de preus se suma a la vigilància de la CNMC a El xec de 200 euros s’ha
de demanar al web de l’Agència Tributària en els 45 dies que van del 15 de febrer al 31 de març

Fruites i verdures hauran de tenir una referència nova amb el preu ja sense IVA a partir de l’1 de gener ■ ACN
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La frase

“Vol comprar vots
per 5 euros al mes. Al
Madrid castís el que
fa Sánchez s’anomena
‘engañabobos’”
Isabel Díaz Ayuso
PRESIDENTA DE MADRID

L’Autoritat del Transport Me-
tropolità (ATM) no aplicarà la
bonificació de la T-Casual i
mantindrà sis mesos els des-
comptes del 50% de la T-
Usual i la T-Jove. L’entitat va
prendre ahir aquesta decisió
després que el govern estatal
decidís mantenir les ajudes
del 30% de descompte per
als títols de més recurrència
durant el mateix termini. El tí-
tol T-Casual de 10 viatges, el
més utilitzat, mantindrà el
preu del 2020, però sense el
descompte.

Tots els títols integrats ad-
quirits el 2022 prolonguen la
validesa fins al 31 de desem-

bre del 2023, excepte la T-Ca-
sual, que caducarà el 15 de
gener. Els descomptes es po-
dran revisar de cara al segon
semestre de l’any vinent, en
tant que les ajudes de l’Estat
“no estan garantides per a tot
l’any”. Així, el bitllet senzill
d’una zona tindrà un preu de
2,40 euros; la T-Casual de 10
viatges, 11,35 euros; la
T-Usual, 20 euros; la T-Jove,
40; la T-Dia, 10,50; la T-Fami-
liar, 10, i la T-Grup, 79,45. La
ministra de Transportes, Ra-
quel Sánchez, nega que es
parli de “xantatge” pel fet
d’exigir a les comunitats
compartir la subvenció. ■
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La T-Casual, sense bonificació

Després del primer cop a
les Corts en 44 anys, els ar-
guments del cop. El Tribu-
nal Constitucional, que va
frenar el Parlament en el
passat, va publicar ahir la
resolució amb què justifica
el seu dret a la censura prè-
via del debat parlamentari,

en aquest cas al Senat pel
tràmit del Codi Penal amb
esmenes sobre el TC i el
Consell General del Poder
Judicial (CGPJ). El text,
del qual és ponent el magis-
trat dretà i exconferen-
ciant de la FAES Enrique
Arnaldo, defensa que el TC
és “intèrpret suprem de la
Constitució” i alerta dipu-
tats i senadors que això in-

clou “limitar la capacitat
d’actuació del legislador
quan aquest excedeixi els
marges constitucionals”.

Pel TC, caducat i amb
majoria dretana de 6 a 5,
no obeir la cautelaríssima
del PP d’aturar el debat se-
ria admetre una “zona im-
mune al control de consti-
tucionalitat”. Progressis-
tes com ara el vicepresi-

dent Juan Antonio Xiol i
María Luisa Balaguer hi
fan vot discrepant. El TC
celebra avui el ple extraor-
dinari per “verificar la ido-
neïtat” dels nous magis-
trats designats pel CGPJ
(César Tolosa i María Luisa
Segoviano) i pel govern es-
panyol (Juan Carlos Cam-
po i la catalana Laura
Díez). ■

El Constitucional justifica el seu
dret a aturar debats a les Corts
David Portabella
MADRID

Manifestants ultradretans a les portes del TC el 19 de
desembre, exigint que l’alt tribunal aturés Sánchez ■ ZIPI / EFE
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avier Trias ha tornat a
l’arena política per en-
capçalar l’opció de
Junts per Catalunya a

l’alcaldia de Barcelona. Un exal-
calde que vol deixar de ser ex.

Imagino que, al carrer, molta
gent li diu “alcalde”
Em diuen “alcalde”. Molta gent
em renya: “Es presenta o no es
presenta”, em diuen. “Escolti,
ha de guanyar”, i jo els responc:
“Això depèn més de vostè que
no pas de mi.” I em diuen: “L’ha
de treure.”

Què diu el termòmetre del car-
rer?
Si m’he de fiar d’aquells que em
paren, jo diria que trauré un re-
sultat espectacular, però això
s’ha de fer real. Hi ha el perill,
en els polítics, que visquem en
una bombolla, i no et pots re-
fiar. Ara bé, sí que crec que hi
ha un ambient general de dis-
gust amb l’actuació del govern
de la senyora Colau. Això és ai-
xí, malgrat que la senyora Colau
ha tingut a favor la pandèmia,
que ha emmascarat la seva
mala gestió.

Però la va gestionar bé, la pan-
dèmia, l’alcaldessa?
És que no té res a veure amb ai-
xò. Potser es creu que hi pinta
alguna cosa, però això va cor-
respondre als serveis sanitaris
d’aquest país, que han fet una
demostració de com som capa-
ços de gestionar en situacions
extremes. Cal posar-los una no-
ta elevadíssima, als metges.

No és el tema de l’entrevista,
però molt contents no estan,
els metges...
És que no ho poden estar. Met-
ges i infermeres estan maltrac-
tats econòmicament, i no se’ls
ha reconegut prou. Això és el re-
sultat d’haver posat totes les co-
munitats autònomes en una si-

X
tuació de catàstrofe amb la sa-
nitat.

I en l’àmbit municipal, què s’hi
pot fer en aquesta àrea?
Hi ha una cosa, que acaba pas-
sant, i que ja vam fer nosaltres,
que va ser invertir a l’hospital
del Mar, perquè la Generalitat
no tenia diners. Això posa en
evidència el grau de dependèn-
cia extrem en què està aquest
país, i la Generalitat de Catalu-
nya, que està en una situació
complicadíssima.

Anem a l’abril del 2019. Jo vaig
cobrir l’acte d’homenatge que li
van fer quan va deixar la políti-
ca. Què pensava aleshores?
Doncs que s’ha acabat. La veri-
tat és que jo ara estava jubilat, i
estava molt tranquil. A la vida hi
ha un moment en què has de sa-
ber-te retirar. Jo m’he retirat pe-
rò m’he quedat fent moltes co-
ses. Soc president d’un conjunt
de coses, en què no cobres ni un
duro, però que et mantenen ac-
tiu. He desenvolupat un altre
cop la relació amb amics i la fa-
mília, i ara la meva dona em pre-
gunta si farem aquell viatge que
teníem pendent per d’aquí a uns
dies. Doncs ja ho veurem...

Quan un sent el seu nom en bo-
ca del comissari Villarejo, què
en pensa?
Jo he viscut una situació que és
un intent del senyor Jorge Fer-
nández Díaz, i d’altres, de des-
truir-me: “Ens hem de treure de
sobre aquest alcalde.” Crec que
vaig perdre no només per ells.

En les eleccions del 2015, sense
aquest episodi de guerra bruta,
què hauria passat?
No ho sé. El problema no és no-
més aquest episodi, sinó els epi-
sodis. Això es basa en allò de
destruir els Pujol, encara que hi
hagi coses que no han fet bé i
que jo no justificaré. Van inten-
tar destruir Artur Mas, per a qui
es van inventar també unes
fonts semblants a les que van

fer servir amb mi. Doncs si no
hagués passat això, no s’hauria
creat l’ambient que es va crear.
La Colau diu que mai m’ha dit
corrupte, a mi, només diu que
soc d’un partit corrupte i acom-
panyat de gent corrupta. És una
manera més educada de dir-ho,
però és evident que s’ha fet tot
un invent sobre això.

Personalment, com es viu una
operació així?
Quedes molt sorprès. Primer
penses si algú t’ha posat diners
per fer veure que els tens, però
després veus que tot és tan mal-
destre que no entens com se
n’arriba a fer un cas, i no entens
que la fiscalia no actuï.

Està molest perquè la fiscalia
no va actuar contra els que van
construir la mentida de Suïssa?
Jo no m’he sentit defensat. Com
pot ser que en un país passi una
cosa així? Jo no m’he sentit de-
fensat.

No ha tingut cap conversa pos-
terior amb Jorge Fernández?
Només me’l vaig trobar un dia,
en el funeral de l’accident de
Germanwins, i era molt difícil
no saludar-lo.I em va dir: “Jo,
com a catòlic, tinc una relació
amb tu molt difícil, molt tensa.”
I jo li vaig dir que la cosa era fàcil
d’arreglar, que jo també soc ca-
tòlic i que si em demanava perdó
jo l’hauria de perdonar. I em va
respondre: “Et trucaré un dia.”

I li ha trucat?
No, mai. Tampoc hi tinc cap in-
terès.

I amb tot el que va passar, se li
deu una alcaldia, a Xavier Trias?
No. Jo crec que te la deuen si fas
bé les coses i tens un bon projec-
te. Crec que teníem un projecte
de ciutat molt maco, que es va
estroncar. I el que passa ara és
que molta gent té una gran de-
cepció de com ha funcionat
aquest ajuntament els últims
vuit anys. El que és greu és que

molta gent pensa que si això du-
ra quatre anys més serà un des-
astre per a la ciutat. Barcelona
és reconeguda a tot el món i té
unes coses que la converteixen
en desitjada, però quan no saps
treure profit d’això, doncs pas-
sa que la gent no està orgullosa
de la seva ciutat.

Aquest és el gran problema?
Això crea un ambient de derro-
ta. A Barcelona es fan coses
molt importants, però tenim un
esperit de derrota, això és un
desastre.

La copa Amèrica va en contra
d’aquesta lògica que planteja.
La copa Amèrica és un gran èxit,
però no de la senyora Colau, sinó

de la societat civil i de Barcelona
Global. La senyora Colau se l’ha
d’empassar, malgrat que es de-
mostrarà que la copa Amèrica és
una revolució tecnològica, com
passa amb el Mobile, que no és
només un congrés.

Ada Colau va dir l’altre dia que
tindrem una campanya on no-
més es parlarà de Barcelona,
sense el debat nacional.
Tindrem una campanya parlant
de ciutat, i jo tindré una campa-
nya parlant de no dependència.
Jo, com a alcalde de Barcelona,
no vull dependre ni de Madrid
ni de la Generalitat. El 2011 la
primera decisió que vam pren-
dre va ser no crear més dèficit
per no dependre de la Generali-

TERMÒMETRE · “Si m’he de fiar d’aquells que em paren, trauré un
resultat espectacular MOTIUS · “Si continuem quatre anys més amb la
inèrcia que hi ha ara, la ciutat acabarà molt malament DIAGNÒSTIC · “El
gran problema de Catalunya no és la independència, és la dependència”

“Ser els millors exigeix un
lideratge i no mediocritats”

Xavier Trias Candidat a l’alcaldia de Barcelona per Junts per Catalunya

Jordi Panyella
BARCELONA
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tat, i tenir la capacitat de deci-
dir. El gran problema de Catalu-
nya no és la independència, és
el grau de dependència. Ara la
campanya no es basarà en una
Catalunya independent, es ba-
sarà en una campanya Trias.

Que és una campanya Trias?
Que venem una manera d’anar
pel món i d’entendre la política,
de col·laborar amb la gent, de ser
respectuosos i no buscar la des-
trucció de l’adversari. I fer que
tot això serveixi perquè la gent
visqui millor, que hi hagi un lide-
ratge i la gent estigui orgullosa
de la seva ciutat. Si no estàs or-
gullós de la teva ciutat les coses
no funcionen. Si ens entestem a
ser els millors, ens ho hem de
creure, però això exigeix liderat-
ges clars i no mediocritats.

Per això torna Xavier Trias?
Perquè la gent m’hi empeny.
Em trobo molta gent que em de-
mana que torni. El partit m’ho
demana i molta gent que no és
del partit m’interpel·la i em de-
mana que torni.

Quin diagnòstic fa de la ciutat?
Que està malament i que si con-
tinuem amb la inèrcia que hi ha
ara quatre anys més acabarà
molt malament. El govern ges-
tiona molt malament, és un
desastre i fa coses que creen
malestar. Han aconseguit que la
gent estigui incòmoda amb la
seva ciutat.

Parla de les superilles?
Parlo de moltes coses que es fa-
rien diferent si es fessin parlant
amb la gent i buscant la col·la-
boració. Qui viu a Consell de
Cent està encantat, però el del
carrer València està indignat.

En un marc d’emergència cli-
màtica no s’ha de combatre el
cotxe?
El que cal fer és que els cotxes
siguin elèctrics i cal prendre
una decisió per canviar la flota.

Els ciutadans suspenen Colau
en neteja i seguretat.
El pitjor d’això és que Colau i
Collboni, si els dius que la ciutat
està bruta, et diuen que no i que
hi estan posant més diners. Es
tracta d’un problema d’exigèn-
cia amb qui fa la neteja.

És insegura Barcelona?
L’alcalde ha de tenir clar el sis-
tema de seguretat i que la Guàr-
dia Urbana és la seva policia.
Barcelona té un problema: hi
falten mossos, i el més intel·li-
gent és la col·laboració estreta
entre els dos cossos. Els delin-
qüents han de tenir clar que els
perseguirem.

Què és el primer que farà si tor-
na a ser alcalde?
Aplicar aquests principis bàsics:
tenir cura de la gent, la neteja,
la seguretat, lluitar contra la po-
bresa, crear habitatge, cosa que
no s’ha de fer contra els cons-
tructors, sinó amb col·laboració
publicoprivada.

Com veu Junts?
El partit anirà bé. Li costarà una
mica, perquè Junts ha tingut di-
ficultats, ve d’una situació com-
plexa. Junts s’ha de convertir en
una força aglutinadora. Sempre
havíem parlat de la necessitat de
ser pal de paller, algú en diu la
casa gran, però la casa té parets i
jo soc poc de parets, però sí de
pal de paller, això ha de ser
Junts, un autèntic pal de paller. I
ens hem d’acostumar que dins
del partit viu gent amb sensibili-
tats diferents, qui vol la indepen-
dència ara o els que diuen que ai-
xò va a llarg termini, i hem de
lluitar per la no dependència.

El pal de paller l’està construint
Esquerra?
Jo crec que no. Esquerra inten-
ta fer una cosa que és meritòria,
que és canviar d’ideologia. Hi ha
cops que em quedo sorprès, pe-
rò cadascú té el seu planteja-
ment. A vegades el meu partit
es desvia cap a un cantó, però
els d’Esquerra s’han desviat
completament cap a l’altre can-
tó. Per entendre’ns, amb Es-
querra hi ha un problema i no és
només l’estratègia per arribar a
la independència, sinó les dife-
rències des d’un punt de vista
econòmic i social que tenim.
Nosaltres necessitem entesa
des de la discrepància.

Qui governi Barcelona haurà
d’entendre’s i pactar amb d’al-
tres, i després del que va passar
en les anteriors eleccions ara
podria passar de tot.
Aleshores hi va haver una ma-
niobra maldestra. Van aconse-
guir que no governessin uns i jo
crec que d’una manera molt
maldestra per part de l’alcaldes-
sa, que havia dit que mai adme-
tria el suport del senyor Valls.
Cadascú ha de ser responsable
dels seus actes: vostè és alcal-
dessa gràcies als vots del senyor
Valls i d’una gent que cada dia
s’assembla més a una dreta
molt dura i poc democràtica. ■

La irrupció de
qui va ser
alcalde de
Barcelona,
Xavier Trias, en
la política
municipal ha
modificat el
tauler de joc i
dona a Junts
per Catalunya
un nou aire en
la lluita per
governar la
capital del país
quan semblava
condemnat a
mirar–s’ho des
de la distància
■ ORIOL DURAN

Junts ha de ser el pal de paller.
Esquerra intenta fer una cosa
que és meritòria, que és canviar
d’ideologia; hi ha cops que em
quedo sorprès

❝

El Departament d’Educa-
ció està valorant la possi-
bilitat de presentar un re-
curs contra la sentència
del Tribunal Superior de
Justícia de Catalunya
(TSJC) que imposa la rea-
lització de més assignatu-
res en castellà a l’escola
Sagrada Família Urgell, de
Barcelona. És la primera
sentència que dicta el
TSJC des que van entrar
en vigor la llei sobre el ca-
talà a l’escola i el decret llei
sobre els projectes lingüís-
tics als centres educatius.
A diferència de casos ante-
riors, no imposa un 25%
d’assignatures en castellà

sinó que obliga que s’im-
parteixi a una alumna –i al
conjunt de la seva aula
mentre estigui escolariza-
da a la Sagrada Família
Urgell– en castellà una o
més assignatures conside-
rades principals.

Aquesta escola ja tenia
una mesura cautelar des
del 2019 arran de la de-

núncia presentada per la
família, que reclamava
que la filla fos escolaritza-
da en una proporció equi-
valent en català i castellà,
un cop restades les hores
lectives en anglès. El cen-
tre imparteix en castellà
aquesta matèria lingüísti-
ca i també educació física,
però el tribunal ha consi-
derat insuficient la mesu-
ra cautelar i ha sentenciat
un augment de la presèn-
cia del castellà sense quan-
tificar-ho –el decret de la
Generalitat ara vigent, so-
bre el qual plana una qües-
tió d’inconstitucionalitat,
rebutja els percentatges
lingüístics–. Educació
considera que la sentència
no suposa l’aplicació de
més castellà en cap nova
aula perquè es tracta d’un
cas judicialitzat anterior-
ment a l’aprovació del nou
marc legal, que data
d’aquest estiu. ■

R.M.B.
BARCELONA

a El departament
afirma que la sentència
no suposa més castellà
en cap nova aula

Educació estudia recórrer
contra la sentència del castellà

El conseller d’Educació, Josep
Gonzàlez-Cambray ■ ACN
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